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Verslag van de vergadering van de Coördinatie Commissie voor 
Europese Integratie- en Associatieproblemen op 31 mei 196 . 

~ 

1. Goedkeuring van het verslag van de vergadering op 18 ~ei 19 r 1. 
Het verslag van deze vergadering wordt goedgekeurd. 

2. De Afrikapolitiek van de EEG. 

Een nota ligt voor van het Directoraat-Generaal Eur e3e 
samenwerking van 29 mei 1961 (gevoegd bij brief Nr. 78788) 
waarin een poging is gedaan de controverse te overbruggen d~e 
naar aanleiding van de op hetzelfde Directoraat-Generaal opge
stelde nota d.d. 13 mei 1961 (Nr. 70683) is ontstaan. 

De heer Fock wijst op de consequenties van de conclusie 
die in de nota wordt getrokken, namelijk dat men de vrijhandel _ 
zone met de geassociëerde landen beter niet zou kunnen voort
zetten, doch dat een overeenkomstig Nederlands standpunt toc 
op al te grote moeilijkheden zou stuiten. Indien er van ordt 
uitgegaan dat het door ons gewenste standpunt niet kan orden 
gerealiseerd, lijkt een discussie hierover overbodig. 

De heer Van Oorschot, die zich bij de woorden van de 
heer Fock aansluit, meent dat er twee aspecten aan de voort
zetting van de vrijhandelszone kunnen worden onderscheiden. In 
de eerste plaats het probleem op de korte termijn dat de hoge 
tarieven de export uit andere tropische landen benadelen; in d 
tweede plaats het lange termijn probleem dat jonge industrieën 
in de geassociëerde landen op den duur met hun produkten de 
gemeenschappelijke markt in ~uropa zouden kunnen overstromen. 
Voor het tweede vraagstuk behoeft op dit moment geen oplossing 
te worden gevonden. Een actie tot verlaging c.q. afschaffing 
van de hoge tarieven zou op dit momént echter wel moeten worden 
gevoerd. De bezwaren van derde landen t~gen deze exclusieve 
preferenties zijn in het GATT zeer hevig. Om deze reden be
pleit de spreker aan de conclusies van de voorliggende nota 
een punt d toe te voegen, waarin de noodzaak wordt gesteld, 
op korte termijn een actie tot verlaging respectievelijk af
schaffing van de hoge tarieven op tropische produkten te voeren. 
AangeZien wij ervan uitgaan dat de vrijhandelszone niet auto
matisch wordt gecontinueerd, zouden wij in ruil voor de tarief
verlagingen ook iets aan te bieden moeten hebben. 

De heer Van Lennep herinnert aan het recente Amerikaanse 
initiatief volgens hetwelk op een vijftal produkten drastische 
tariefverlagingen en tevens een scherpe verlaging op de binnen
landse verbruiksbelasting zouden moeten plaatsvinden. In over
eenstemming met de suggestie van de heer Van Oorschot meent hij 
dat Nederland een dergelijke gedachte moet ondersteunen. De 
heer Van Lennep waarschuwt voorts voor de filosofie dat ' bij een 
afschaffing van de tariefpreferenties automatisch meer finan
ciële steun zou moeten worden verleend. Het vraagstuk van de 
financiële steun aan de onderontwikkelde landen moet in een 
meer algemeen kader worden beschouwd. Indien uit een afschaffing 
van de tariefpreferenties een achteruitgang van de economische 
positie voortvloeit, kan dit een reden zijn voor het verlenen 
van steun, doch de eliminering van tariefpreferenties behoeft 
niet per se tot hulpverlening te leiden. Voorts meent de heer 
Van Lennep dat de eventuele hulp die zou moeten worden ver
strekt niet, zoals voorheen, uit een ontwikkelingsfonds moet 
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komen - dus in de vorm van rechtstreekse budgetaire hulp -, 
doch via de Investeringsbank, in de vorm van len~ngen. De 
nieuwe verhou~ng tussen de EEG en de nu z€lÎstandig ge or en 
Afrikaanse landen brengt met zich dat de financiële b~jstand 
nu ook moet worden verleend op de basis die tussen E~ pese 
landen gebruikelijk is. 

De heer Van Ittersum legt de nadruk op de conclusi9 
onder B op blz. 6 dat Nederland op een uitstel van de beslis
sing kan spelen. Het ziet er naar uit dat de tijd met ona is 
en dat, dankzij de druk van de Verenigde Staten, het Verenigd 
Koninkrijk en de Afrikaanse landen , het standpunt van de Zes 
in de toekomst kan worden o~ebogen. 

De heer Linthorst Roman is inderdaad gelukkig over dlt 
aspect van de nota. Hij meent dan ook dat een besluit op àit 
moment over het al dan niet continueren van de vrijhandelsz0~e 
niet nodig is. Belangrijk is zijns inziens dat de Coördinatie 
Commissie, zoals uit deze nota blijkt, een constructief sta~~
punt wil innemen. De heer Linthorst Homan wijst er nog op dat 
in Brussel nu eenmaal de indruk bestaat dat Nederland van de 
associatieverhouding af wil. Het belangrijkste is-dat deze 
indruk thans kan worden gelogenstraft. De heer Lammers onder
schrijft de conclusie van de nota dat wij tot een constructieve 
discussie bereid moeten zijn. Dit betekent Bchter dat wij b.v. 
onze opvatting moeten concretiseren over het voorstel van de 
Europese Commissie met betrekking tot de stabilisatie van de 
opbrengsten uit de export van grondstoffen. Blijven wij gepor
teerd voor een stabilisatieplan op wereldwijde basis of zijn 
wij bereid een schema dat zich beperkt tot de EEG en de ge
associëerde landen te steunen? 

De heer Hoogwater meent dat de prealabele vraag moet 
worden gesteld of wij al of niet een, bijzondere band willen 
blijven onderhouden met de tot nog toe geassociëerde landen. 
Tegen een voortzetting van de binding preit de spli~sing die 
zij in Afrika met zich brengt. Daartegenover staat dat er ook 
politieke argumenten zijn die vóór een continuering pleiten. 
Bovendien wensen alle overige Lid-Staten en geassociëerde 
landen zulks. Ook zou de Sovjet Unie de situatie kunnen uit
buiten, waarbij de zelfstandig _geworden landen door het s~ken 
der banden met een economische hypotheek worden belast. Psycho
logisch zijn tariefpreferenties nu eenmaal van belang en het 
effect van een -afschaffing daarvan moet dan -ook niet worden 
onderschat. 

Indien wij nu zouden besluiten de bijzondere band op 
tariefgebied niet aan te houden, dan rijst de vraag wat wij de 
geassociëerde landen in dat geval nog kunnen bieden. Stabilisa
tieovereenkomsten op mondiale basis zullen niet veel opleveren, 
te meer aangezien de Verenigde Staten en het Verenigd Konink
rijk te dien aanzien niet tegemoet komend zijn. Technische bij
stand op mondiale basis wordt reeds verleend. Willen wij daar
entegen wel een bijzondere band behouden, dan rijst de vraag 
hoe dit moet geschieden~ Het handhaven van de huidige vrij
handelszoneconstructie lijkt het meest aangewezen, omdat het 
GATT niet veel andere mogelijkheden open laat. Aanvaarden WlJ 
nu de handhaving van de vrijhandelszone, dan zouden wij in ruil 
hiervoor kunnen eisen dat. de scherpe kanten hiervan worden af
geslepen. In de eerste plaats kan dit door de verlaging van 
tarieven en in de tweede ulaats door het doorbreken van de 
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exclusiviteit; de vrijhandelszone moet open staan voor toetre-
ding van andere Afrikaanse landen. 
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De heer Kymmell constateert, dat overeenstemIDJng . e
staat over de noodzaak, dat de EEG speciale betrekkingen onder
houdt met de lhans geaseociëerde gebieden, vanwege de fe1+e
lijke huidige situatie en niet uit juridische ove~egingen. e 
vraag is echter wat de inhoud van deze bijzondere betrekkingen 
moet zijn. Spreker denkt hierbij in de eerste plaats aan v r
zetting van de huidige financiële hulp, hetzij in schenk1ngs
vorm, hetzij in de vorm van leningen en voorts aan een prograre
ma van technische hulpverlening, dat momenteel nog niet be
staat. 

Op bet gebied van de handelspolitiek gaat het om bet 
scheppen van non-discriminatoire betrekkingen. Dit impliceert 
dat wij in beginsel af moeten van de thans voorziene vrijhan-' 
delszone-regeling in de associatieverhouding. Op de langere 
duur zou deze vrijhandelszone zeker tot economische moeilijk
heden aanleiding geven; belangrijker echter acht hij het POll
tieke bezwaar van een dergelijke vèrgaande relatie tussen de 
hoog ontwikkelde EEG en de volstrekt niet ontwikkelde Afrikaan
se landen. Het aanbieden van een associatie in vrijbandelszone
vorm aan andere Afrikaanse landen, is bovendien zeer theore
tisch. Immers, om politieke redenen zullen de meeste landen dlt 
niet willen aanvaarden. Een vrijhandelszone-vorm verhindert dus 
in wezen een breder opgezet hulpprogramma voor Afrika waar 1j 
naar toe willen. Het verbreken van de vrijbandelszone berokken~ 
bovendien de thans geassociëerde landen geen enkel concreet 
nadeel, behalve voor een klein aantal, zij het voor hen be
langrijke produkten. Om die reden zou de EEG bereid moeten zijn 
voor de betrokken belangrijke exportprodukten wel iets te d en 
en nog voor een periode van 5 à 10 jaar de preferentie laten 
bestaan. Voorts zou een soort export-stab~lisatieregeling inge-
bouwd moeten worden in de associatieverhouding. , 

Het erbij halen van de Sovjet Unie zou de heer Kymmell 
liever vermijden. Men kan evengoed stellen, dat een verder
gaande associatie met de Frans sprekende gebieden andere Afri
kaanse landen in de armen van de Sovjet Unie drijft. Alle 
Afrikaanse landen zullen echter toch betrekkingen behouden met 
de Sovjet Unie. 

Tenslotte wijst spreke~ nog eens op het grote belang 
van de Engels sprekende gebieden, diezowel politiek als econo
misch aanzienlijk zwaarder wegen dan de Franse. Derhalve moet 
de associatie niet slechts openstaan voor deze landen, maar 
moet ook nooit zo handelspolitiek worden opgezet, dat niet
geassociëerde landen daarvan rechtstreeks nadeel ondervinden. 

De heer Kymmell zou de dreiging van de Sovjet Unie ___ 
liever niet als argument willen gebruiken. Afg~zi~daarvan, 
zou hij er op willen wijzen dat Rusland zi~ invloed eveneens 
zal uitoefenen op een uitgesloten ~ana:als Nigeria, dat econo
misch een grotere betekenis h~éft dan alle voormalige Franse 
gebieden tezamen. De r-Kymmell zou voorts ook niet gaarne 
het Nederlandse ~tandpunt willen baseren op het vermoeden dat 
wij Frankrijk en de Frans-Afrikaanse landen t~ch tegen ons 
hebben. ~ntegendeel, het is zijn indruk dat geen dezer landen 
~igenlijk al weet welk standpunt het uiteindelijk zal innemen. 

De heer Fock sluit zich bij de woorden van de beer 
Kymmell aan. Ook hij acht het irreëel de Sovjet Unie hier als 
boeman ten tonele te voeren. De Frans-Afrikaanse landen zijn 
bovendien volstrekt onbelangrijk in vergelijking met de 
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Afrikaanse landen daarbuiten. De heer Fock pleit er 0 r da 
de verhouding tussen de EEG en de geassociëerde landen zoveel 
mogelijk wordt open gehouden. Wel kan er een bijzondere band 
worden gehandh~fd, omdat wij door de historie nu e~~al e~ 
deze landen te maken hebben gekregen, maar vermeden moet orden 
dat de binding van deze landen met de EEG niet meer los te 
maken is. Hij vertrouwt er op dat de Afrikaanse landen zelf op 
den duur wel onderling zullen overeenkomen op welke 1jze en 
in hoeverre zij aan Europa willen worden gebonden. 

De heer Everts zou het probleem gaarne willen bezien van 
de optiek uit van een mogelijke aansluiting van Engeland bij 
de EEG. Bij de onderhandelingen over de toetreding van Engelan 
tot de EEG zullen de relaties met het Commonwealth wel bet 
moeilijkste probleem vormen. Hoewel de Amerikanen tegen Eur -
pees-Afrikaanse preferentiële stelsels zijn, zal een volledige 
afschaffing van de preferenties die Engeland en de EEG aan 
Afrikaanse landen verlenen wel moeilijk te realiseren zijn. 
Aannemende dat een zekere preferentiële band D~ijft bestaan, 
zou het Commonwealthprobleem het beste opgelost kunnen worden 
indien de EEG zich ten aanzien van de geassociëerde landen i 
de praktijk - niet ten principale - zou aansluiten bij het 
systeem dat door Engeland ten aanzien van de troprsche Common
wealthlanden en -gebieden wordt toegepast. Dit zou inhouden 
dat de EEG niet een volledige vrijhandelszone continueert, 
doch slechts preferentiële regelingen ter behartiging van de 
reële belangen van het moment. 

De voorzitter zou gaarne op korte termijn een notawer 
de onderhavige problematiek aan de REA willen zenden. Allerle1 
ontwikkelingen maken het nodig dat met een zekere spoed tot een 
bepaling van het standpunt wordt gekDmen. Hij wijst op bet feit 
dat Frankrijk helaas nu eenmaal het standpunt ten opzichte van 
de Nederlandse Antillen koppelt aan het door Nederland inge
nomen standpunt ten aanzien van Afri~a. Voorts ligt er het 
versnellingsvoorstel van de Europese Commissie voor met be
trekking tot de overzeese landen en gebieden en is ouk een 
voorstel van de Europese Commissie met betrekking tot de sta
bilisatie van grondstoffenprijzen in discussie. 

De voorzitter is het eens met degenen die hebben ge
steld dat het niet nodig is ee~ definitief antwoord op alle 
vragen te geven. Hij hoopt dat de houding van de Verenigde 
Staten en het Verenigd Koninkrijk en van de Afrikaanse landen 
er toe zal bijdragen dat de verhouding tot Afrika zich zal 
ontwikkelen in de door Nederland gewenste richting. Het is ook 
moeilijk thans reeds te bepalen wat uiteindelijk de ideale 
relatie zal zijn. Dit hangt in hoge mate af van wat de Afri
kaanse landen zelf zullen uitmaken. Toch kan het innemen van 
een globaal standpunt niet ad libitum worden verschoven. De 
voorzitter merkt op dat er nu eenmaal een historie is, waardoor 
wij van een feitelijke situatie moeten uitgaan. Nederland kan 
het door de EEG in te nemen standpunt ten hoogste enigermate 
ombuigen. Aan de heer Van Lennep zou de voorzitter willen 
vragen in hoeverre deze , een specifieke taak ziet voor de EEG 
ten aanzien van de financiële hulp. Hij zou gaarne willen ver
mijden dat Nederland door een onhoudbaar standpunt "bad will" 
zou creëren. 

De heer Van Lennep herhaalt dat de EEG zijns inziens 
formeel niet verplicht is financiële hulp te verstrekken indien 
de preferenties zullen afnemen. Bij een aChteruitgàng van de 
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economische positie kan uiteraard financiële hulp orden ver
strekt, doch de eventuele steunverlening uit dien hoofde zou 
in het kader ~n het algemene beleid moeten worden geplaa~st. 
Ter verdediging van het W~sten moet Nederland uiteraard zljn 
plicht vervullen ten aanZlen van de onderontwikkelde landen 
maar het is in hoge mate de vraag of de hulp aan deze lande~ 
speciaal door de EEG moet worden verleend en of deze speciilek 
de voormalige Franse en Belgische kolonieën ten goede ~oe+ 
komen. De heer Van Lennep zou in ieder geval een vraagteken 
achter het wel door de Fransen ingenomen standpunt illen 
plaatsen als zou Europa aan Afrika prioriteit moeten verlenen, 
vervolgens Zuid-Amerika aan de beurt komen en daarna eerst 
Azië. 

De heer Everts meent dat een onderscheid moet worden ge
maakt tussen compensaties die eventueel moeten worden verleen 
ten gevolge van veranderingen in het economische systeem dat 
ten opzichte van de geassociëerde landen wordt toegepast en de 
bulp aan Afrika die zou worden gebaseerd op bet principe dat 
Europa aan Afrika prioriteit zou moeten verlenen. Daarbij doet 
zicb dan nog het probleem voor of de EEG in dit stadium er zich 
toe zou kunnen beperken alleen prioriteit te verlenen aan de 
met de EEG geassociëerde landen. Terwijl over de eerste vraag 
overeenstemming lijkt te bestaan zou de Nederlandse regering 
over de tweede kwestie ten principale een standpunt moeten 
innemen. 

De heer Lintborst Homan is het eens dat wij ons sandpunt 
niet behoeven te laten bepalen door de mogelijkheden van Rus
sische penetratie. Uit gesprekken met de Ambassadeurs van deze 
Afrikaanse landen blijkt oo~ dat zij het Westen gunstig gezind 
zijn. Niettemin releveert hij ,bij wijze van illustratie, een 
onderhoud met de Ambassadeur van Senegal, die hem vertelde over' 
de grootse gebaren van de Russen te~enover de onafhankelijk 
wordende landen, in vergelijking waarm~e de Westeuropese bena
dering vaak steriel en bureaucratisch aandoet. Het ,is ook een 
kwestie van strategie en van planning en op dit punt schieten 
de Europese landen, volgens bet inzicht van Afrikaanse woord
voerders, tekort. 

De heer Van Ittersum waarschuwt er voor dat, hoe onbe
langrijk de geassociëerde landen in economisch opzicht ook 
mogen zijn, wij er nu eenmaal nauwe relaties mee onderhouden, 
sinds wij de associatie van deze gebieden met de Gemeenschap 
hebben aanvaard. Wij zullen tegemoet moeten komen aan het pri
maire belang van deze landen zich economiscbe levensmogelijk
heden te creëren. Dit zal niet kunnen gebeuren door het ver
lenen van garanties op mondiale scbaàl. 

De heer Hoogwater vraagt zich af op welke wijze de EEG 
het vacuum moet vullen dat ontstaat indien de vrijhandelszone 
geleidelijk verdwijnt. Het lijkt hem principiëel onjuist om de 
regelingen te beperken tot grondstoffen die thans worden ver
bouwd, omdat de Afrikaanse landen juist van hun op monocultures 
gebaseerde economieën moeten afkomen. Een tariefregeling die 
zich beperkt tot bepaalde grondstoffen zou bovendien niet in 
overeenstemming met het GATT zijn. Dit laatste is volgens de 
heer Fock niet relevant, omdat ook de z.g.n. vrijhandelszone 
met de geassociëerde landen nog niet door het GATT is goedge
keurd. 

- De voorzitter -
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De voorzitter is het eens met degenen die n~et te zeer 
willen rekeni~ houden met de mogelijke communistische invloed 
in deze landeno Dit probleem speelt in een ander vlak en ordt 
niet opgelost door grotere bedragen af te staan. Anderz~jds zal 
wel moeten worden uitgegaan vande feitelijke banden en de 
economische good will die in deze landen nog met betre k~ng t 
West-Europa bestaan. Hij zou graag willen dat in de nota nog 
eens, met behulp van reeds op de BEB beschikbare cijfers, een 
schatting wordt gegeven van de kosten die een wijziging van he 
preferentiële systeem met zich brengt. Hierdoor zou de 'nister
raad een beter idee krijgen van de omvang van het probleem. De 
heer Kymmell voegt hier aan toe dat dan een onderscheid moet 
worden gemaakt tussen de preferenties die de EEG verleent en 
de bijzondere regelingen die Frankrijk heeft getroffen. Ook 
over de overneming door de EEG van de tot nog toe alleen do r 
Frankrijk getroffen steunmaatregelen moet de Iinisterraad zich 
uitspreken. 

Besloten wordt dat de nota als volgt zal worden aange-
vuld: 

In een inleiding zal nader worden ingegaan op de in 
Brussel te volgen procedure en op de problemen die thans in 
concreto spelen. Vervolgens zullen, overeenkomstig een sugges
tie van de heer Kymmell, een aantal vraagpunten worden geformu
leerd, waarover de Ministerraad zichzal moeten uitspreken. Va r 
het overige zal een groot deel vande nota kunnen worden gehand
haafd, zij het dat de positieve conclusies waartoe de Coördi
natie Commissie reeds is gekomen erin kunnen worden verwerkt. 
Bovendien kan de nota op so~ige punten iets concreter orden 
gesteld. Zo zal het standpunt worden vermeld dat de Investe
ringsbank aangewezen lijkt voor hulp voor de onderontwikkelde 
economieën dezer landen. Voorts zal'nader worden ingegaan op de 
mogelijkheid van een schema voor stabi~isatie van grondstoffen
prijzen. Ook zal duidelijk in de nota het alternati~f worden 
gesteld van afschaffen van de handelspolitieke preferenties 
- eventueel in samenwerking met Engeland - enerzijds en het 
uitstellen van een beslissing daaromtrent anderzijds. 

De nota zal na interdepartementaal overleg op 10 juni 
a.S. naar de REA worden gezonden. Nagegaan zal worden of de 
REA, ter bespreking van de nota, op 16 juni bijeen kan komen. 

DIRECTORAAT-GENERAAL 
EUROPESE SAMENWERKING. 

2 juni 1961. 
, 
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